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یادداشتسرمقاله

پروژه هـــای آمریکا برای 

مواجهه با ایران به صورت 

موازی در آژانس بین المللی انرژی 

اتمی، دفتر دبیرکل سازمان ملل و 

شورای امنیت درحال پیگیری است. مورد اول که موضوع این نوشته است مربوط 

به قطعنامه دیروز شـــورای حکام می شود، دومی به گزارش عجیب آنتونیو گوترش 

درباره منشأ تسلیحات به کاررفته در حمله به تاسیسات آرامکو در تابستان گذشته 

مربوط است و سومی هم تلاش برای تدوین و تصویب قطعنامه ای ضدایرانی است 

که پیش نویس آن چندی پیش ازسوی آمریکا دراختیار اعضا قرار گرفت. هدف هر 

سه اینها و البته باقی تلاش های ضدایرانی آمریکا در ماه های اخیر البته روشن است، 

اولا فرصتی تا انتخابات ریاست جمهوری در ایالات متحده باقی نمانده و چون تمامی 

تلاش های ترامپ برای کشیدن ایران پای میز مذاکره زیر فشار به سنگ خورده، تیم 

او در کاخ سفید تلاش ویژه ای را آغاز کرده اند تا شاید در ماه های پایانی به نتیجه ای 

برســـند و ثانیا از نظر زمانی این اتفاق مصادف شـــده با اولین بند غروب برجام که 

18 اکتبر اســـت و در آن روز اگر اتفاق خاصی نیفتد، تحریم های تسلیحاتی ایران 

به صورت قانونی در سازمان ملل مرتفع خواهد شد که این ماجرا هم مزید بر علت 

شده تا دونالد ترامپ فعالیت های ضدایرانی خود را تشدید کند. 

اما درخصوص آنچه در آژانس بین المللی انرژی اتمی رخ داده، یعنی قطعنامه ای 

ضدایرانی که صبح روز گذشـــته در شورای حکام تصویب شد، کار هم پیچیده تر 

اســـت و هم درکنار ایالات متحده حداقل سه عامل دیگر )دبیرکل آژانس، رژیم 

صهیونیستی و تروئیکای اروپایی( درحال فعالیت هستند. 

ماجرا از آنجا شـــروع می شود که بعد از برجام و با وجود اینکه ایران تضمین های 

زیادی از آژانس گرفته بود که در ازای بازدیدهای بســـیار گسترده و فراپادمانی، 

پرونده هایی چون ماجرای مطالعات ادعایی برای همیشـــه بسته شود، هیچ گاه 

دروغ پراکنی های آمریکا و متحدان او به ویژه رژیم صهیونیســـتی پایان نیافت و 

تلاش برای یافتن فرصتی برای بازگرداندن آژانس به مواضع قبلی تداوم داشت. 

این تلاش ها ادامه داشـــت تا زمانی که نتانیاهو در نمایشـــی مدعی شد موساد 

توانسته اسنادی را به سرقت ببرد که نشان می دهند ایران پیش از سال های 2003 

فعالیت های گزارش نشده  هسته ای داشته است. براساس همین ادعا هم دبیرخانه 

آژانـــس بین المللی انرژی اتمی با وجود اینکه در تمامی ضوابط و آیین نامه های 

خود تصریح دارد که »نمی توان از اطلاعات حاصل از عملیات های جاسوســـی 

علیه کشـــوری اســـتفاده کرد«، پرونده ای را علیه ایران گشود و از تهران خواست 

علاوه بر سایت ها و مناطق گسترده ای که ذیل پروتکل الحاقی دسترسی به آنها 

فراهم شـــده، اجازه بازرسی از برخی مناطق و سایت های دیگر را نیز به بازرسان 

آژانس بدهد. نکته مهم در این زمینه این اســـت که این تلاش ها در دوره ریاست 

پیشین نتوانسته به جریان بیفتد و پس از درگذشت آمانو و حضور رافائل گروسی 

که با حمایت مستقیم آمریکایی ها به دبیرکلی آژانس رسید، به جریان افتاد. 

در این مســـیر و پس از آنکه اســـتدلال های حقوقی ایران با وجود حمایت های 

روســـیه و چین در جریان گفت وگوهای فنی و حقوقی کارشناسان به نتیجه ای 

نرســـید و نمایندگان آژانس بر اســـتفاده از اطلاعات ادعایی رژیم صهیونیستی 

پافشاری کردند، نهایتا پرونده از دبیرخانه این آژانس به شورای حکام رفت تا فرآیند 

سیاسی جایگزین بررسی های کارشناسی شود. در فرآیند پرسرعت و شتابزده ای 

که توجیه قانع کننده ای هم فعلا برای آن وجود ندارد، شنبه گذشته و بلافاصله 

پس از ورود پرونده به شـــورای حکام، سه کشور اروپایی آلمان، فرانسه و انگلیس 

پیش نویس قطعنامه ای را که از قبل آماده شـــده بود دراختیار اعضا قرار دادند تا 

با تصویب آن، ایران متهم به پنهان کاری و عدم شفافیت شده و از تهران خواسته 

شود دسترسی های جدیدی را دراختیار بازرسان آژانس بگذارد. این پیش نویس 

پس از آنکه در جلسات چهارروزه ای که به صورت آنلاین برگزار می شد به تصویب 

نرسید، نهایتا در جلسه حضوری روز جمعه با 25 رای موافق، 2 رای مخالف یعنی 

چین و روسیه و 7 رای ممتنع تصویب شد. حالا این قطعنامه و احتمالا گزارشی 

که از آژانس به شـــورای امنیت سازمان ملل ارسال خواهد شد به سرعت می تواند 

مبنای دروغینی برای اســـتفاده توسط سه کشور اروپایی به عنوان استدلالی در 

زمینه فعال ســـازی مکانیسم ماشه باشـــد، چیزی که مدت هاست آمریکایی ها 

به دنبال فراهم کردن بســـتر آن هستند و حالا این زمینه سازی ها درحال نزدیک 

شدن به نقطه پایانی است. 

در این خصوص اما همچنان یک ســـوال بزرگ وجـــود دارد، اینکه موضع ایران 

درمقابل این اتفاق چگونه باشد؟

امر مسلم این است که از ابتدای دهه 80 که چالش ایران با آژانس اوج 1 

گرفت، هیچ گاه این نهاد بی طرفانه نسبت به انجام نظارت های خود اقدام 

نکرده است و حالا همان طور که محمدجواد ظریف می گوید، با وجود بی نظیرترین 

بازرسی های تاریخ، آژانس بازهم می گوید باید دسترسی های گسترده تری ارائه 

شود و اساسا معلوم هم نیست این درخواست ها چه زمانی پایان می یابد، چنانکه 

با وجود برجام هم پایان نیافت. از این رو یک منطق قابل پذیرش می گوید تن دادن 

به چنین خواسته هایی می تواند باب تداوم مطالبات زیاده خواهانه را فراهم کند. 

اســـتدلال متناقضی توصیف می کند که اگر این دسترسی ها به آژانس 2 

اعطا نشـــود، آنگاه زمینه برای اقدامات جمعی با ضریب اجماع جهانی 

علیه ایران فراهم می آید و لذا باید هرچه زودتر امکان این دسترسی ها فراهم شود. 

این همان اســـتدلالی است که در اکتبر 2003 ایران را به تعطیلی فعالیت های 

هسته ای کشاند تا شاید مشکل شورای حکام و شورای امنیت با ایران مرتفع شود. 

اما مشکل استدلال بالا، این است که اولا به مساله فشار حداکثری و تلاش های 

آمریکا علیه ایران در 26 ماه گذشته توجهی ندارد و نمی خواهد بپذیرد که فشارهای 

امروز بسیار گسترده تر از آن زمانی است که 6 قطعنامه شورای امنیت علیه ایران 

وجود داشـــت و ثانیا به کیفیت اتفاقی که امروز رخ داده بی توجه اســـت، به این 

معنا که برای اولین بار روسیه و چین که از اعضای دائم شورای امنیت هستند به 

مخالفت علنی برخاسته اند و هزینه ایستادن مقابل آمریکا را پرداخت کرده اند. 

در چنین شـــرایطی عقل سلیم اولا حکم می کند که دیپلماسی ادامه یابد و ثانیا 

به گونه ای رفتار شود که فرآیند 20 ساله زیاده خواهی آژانس به نوعی متوقف شود، 

در این مسیر پیچیده که البته شرایط بین المللی برای حرکت در آن مساعدتر از 

هر زمان دیگری اســـت، باید برای همیشه امکان مذاکره با آمریکا و راضی کردن 

این کشـــور کنار گذاشته و تلاش شود از بستر چالشی که ترامپ با سازمان های 

بین المللی و کشورهایی چون چین و روسیه فراهم آورده، استفاده شود. البته ایفای 

نقش در چنین جایگاهی با چهره هایی که همه امیدشان کنار آمدن با کاخ سفید 

است احتمالا شدنی نباشد اما شاید با تغییراتی در استراتژی و مهره های بازی، 

بتوان حتی از چنین شرایطی هم با موفقیت هرچند نسبی عبور کرد. نباید فراموش 

کرد مبادله مهمی که ایران با ونزوئلا داشـــت، توافق های مهمی که با کشورهای 

اوراسیا روی داده و امکان مهمی در آن فراهم شده، ماجرای توافق های امنیتی 

و اقتصادی پس از سقوط گلوبال هاوک و چندین مسیر دیگر همگی نشانه هایی 

از امکان موفقیت در مسیر یادشده هستند. 

گفت وگوی اینستاگرامی 
حجت الاســـلام رفیعی و 
جناب حســـن آقامیـــری در روز 
پنجشـــنبه که فقـــط در یکی از 
صفحات به طور زنده 50 هزار بیننده داشت، یک اتفاق فکری و فرهنگی مهم است. 

آغازی خوب برای گفت وگو و البته ناکافی و ناتمام. 
فـــارغ از محتوای ردو بدل شـــده دینی در گفت وگو که بنـــده تخصص کافی برای 
قضاوت آن را ندارم، این رویداد از جنبه ارتباطی و فرهنگی نکات قابل تاملی داشت. 

گفت وگوی دوساعته روز پنجشنبه فقط یک مکالمه ساده بین دو نفر نبود، 1 
با همه انتقاداتی که می توان به این گفت وگو داشت ولی می شود امیدوار 
بود به بســـتری برای اعمال برخی تغییرات در دستگاه تبلیغی کشور تبدیل شود. 
رفیعی به عنوان نمادی از رســـمی ترین شکل پیام رسانی مذهبی و حسن آقامیری 
به عنوان صورتی حداکثری از ســـاحت غیررسمی تبلیغ روبه روی هم نشستند و در 
کمال ادب حتی شـــاید با عدول از برخی مواضع برای نزدیک شـــدن به دیدگاهی 

مشترک حرف هایشان را زدند و این ماجرا تا همین جای کار اتفاق مهمی است. 

نگارنده به عنوان یکی از منتقدان حســـن آقامیری که از ســـر کنجکاوی 2 
برخی از کلیپ های ســـخنرانی او را دیده و شنیده ام باید بگویم بعد از این 
گفت وگو تغییری در میزان انتقادم به ایشـــان رخ نداد، اشـــکال اصلی که به دال 
مرکزی ســـخنرانی های قبلی او یعنی ارائه تصویری ناقص و غیردقیق از دین وارد 
بود، همچنان وارد اســـت. آقامیری سال هاست نبض مخاطبی را که دوست دارد 
فقط از رحمانیت دین بشـــنود و دین را در سطح مدل های سکولار ترکیه ای قبول 

داشته باشد، در دست دارد. 
به تعبیر بســـیاری از علما این شـــناخت متقن و کاملی از دین نیست، رفیعی در 
این جلســـه سعی کرد با بیانی ســـاده این ایراد را گوشزد کند و البته آقامیری در 
جلســـه چیـــزی از عیوب قبلی را عملا نپذیرفت. اینکـــه او بعدا چه می گوید و آیا 
مطالب طرح شده در این گفت وگو بر سیاق فکری آقامیری تاثیری خواهد داشت 
یا نه بر ما پوشـــیده است؛ اما تحلیلم به عنوان یک کارشناس رسانه این است که 
ایـــن گفت وگو در فضای اینســـتاگرام و در صفحه آقامیری که مخاطبان خاص و 
متفاوتی دارد که معمولا کمتر پای منبر امثال رفیعی می نشینند بر مخاطبان او 
موثر خواهد بود، اینستاگرام و فضای غیررسمی بیشتر زمین بازی آقامیری است 

و شبکه های سیما و منابر رسمی زمین بازی رفیعی، لذا به لحاظ اثر گذاری بعید 
می دانم تصویر منتقدان آقامیری بعد از این گفت وگو تغییر چندانی نســـبت به 
او داشـــته باشد، ولی احتمال می دهم بخشی از مدافعانش نسبت به صحت آن 

سخنان اندکی تشکیک کنند. 

یک جنبه مثبت رویداد پنجشـــنبه این بود که رفیعی به رغم فاصله سنی و 3 
اختلاف معنادار در ســـطح تحصیلات حوزوی و... حاضر به حضور در این 
گفت وگو شـــد، این حضور آنجایی اهمیت پیدا می کند که به رفتار برخی حضرات 
هم ســـلک و هم رتبه ایشان نگاهی بیندازیم، بزرگوارانی که عموما دون شأن خود 
می دانند در فضاهایی این چنینی که ممکن است پرتنش باشد، حضور پیدا کنند. 
آنها ترجیح می دهند بیشـــتر در اتاق فکرها یا جلسات تخصصی یا سخنرانی های 
یک طرفه خاص که به سختی با عموم مردم ارتباط می گیرد، شرکت کنند و ساحت 
عمومی تبلیغ را به دست آقامیری ها یا نمونه های سیاسی آنها که از هر دری سخن 
می گویند و اقیانوسی پرتلاطم از ضدونقیض ها با عمق یک وجب هستند، بسپارند. 
مستوری و پرده نشینی علمای اهل تحقیق و دقت سبب رونق بازار چنین افرادی 
شده، افرادی که ممکن است با  انگیزه های خیر وارد صحنه شده باشند اما خروجی 
کار آنها در این ســـال ها ساختن نیروهایی کم عمق و بعضا پرخاشگر بوده است. 
قبل تر دربـــاره برخی خطاهای تحلیلی چنین افرادی که حســـن آقامیری روی 
دیگر سکه آنهاست به تفصیل در »فرهیختگان« نوشته ایم -البته آقامیری در این 
فقره کمی از آن دوستان عالمانه تر رفتار کرد و بالاخره حضور در یک گفت وگوی 
انتقادی را پذیرفت- اما حالا باید بگوییم همه اشـــکال به آنها وارد نیست، بخشی 
از ایراد به ســـازوکار تبلیغ دینی و سیاسی ما و البته گوشه نشینی و وسط صحنه 
گفت وگو نبودن برخی بزرگان برمی گردد، حافظه تاریخی گواه این مســـاله است 
که در ســـال های نخست انقلاب سطح گفت وگو ها و مناظره ها در سطح روسای 
قوا بود اما حالا بســـیاری از آقایان با مشغله های پایین تر اساسا چنین رویکردی 

را خطا می دانند. 

رسانه های رسمی که صداوسیما هم جزئی از آنها و البته مهم ترین آنهاست 4  
همچنان در دوراهی به رســـمیت شـــناختن فضای غیررسمی یا پاک کردن 
صورت مســـاله گرفتارند، اینکه بگوییم سیما از چنین وقایعی جامانده است خیلی 
حرف جدیدی نیســـت، اما هرچقدر بر ســـر این دوراهی بیشتر بماند، فقط شدت 

عقب ماندگی اش از مسائل بیشتر می شود. 

در ژوئن 2020 راه اکتبر 2003 را نروید!
4نکتهدربارهگفتوگویاینستاگرامیحجتالاسلامرفیعیوحسنآقامیری

پایان پرده نشینی اهل تحقیق؟

محمدزعیمزاده
جانشین سردبیر

علیجمشیدی
دبیرگروه سیاسی

؟؟؟؟؟؟
غلامرضامنصوریازمتهمانپروندهدادگاهاکبرطبریبهشکلمشکوکیدریکهتلدربخارستدرگذشت

صفحه  ۸ را  بخوانيد

دهههشتادیها
خارجازقاب

پایانبنگاهداریچراتلویزیونبراینوجوانانامروزمثلگذشتهبرنامهویژهایندارد؟
مدیرانآموزشوپرورش؟
اعضایکمیسیونآموزشمجلسمیگویندمدیرانارشدآموزشوپرورش

حقندارند،مدارسغیرانتفاعیداشتهباشند

۱۶4

پروازایدههایاستارتاپی
بهاروپاوکانادا

»فرهیختگان«ازمقصدهایاصلی»استارتاپویزا«گزارشمیدهد

دوبارهبرد،برد!
۱2

۱2۱۳

تروئیکایاروپاییجلوترازآمریکابااستنادبهگزارشهایجاسوسیرژیمصهیونیستیدرشورایحکامعلیهایرانقطعنامهتصویبکرد

جناب آقای علی اصغر محمدی 
معاون محترم دبیرکل اتحادیه بین المجالس اسلامی 

دریافت خبر درگذشت ابوی بزرگوار جنابعالی مرحوم غلامعلی محمدی سیجانی 
موجب تاثر و تاســـف فراوان گردید. جنابعالی که به عنوان دیپلماتی برجسته و 
تاثیر گذار در عرصه های مختلف و به ویژه در حوزه سیاســـت خارجی کشور با 
تعهد، تخصص و تلاش دلسوزانه، مشفقانه و صادقانه، همواره در طول سال های 
طولانی خدمت، درجهت پیشبرد اهداف مقدس نظام اسلامی و ایران عزیز همت 
گمارده و منشأ خدمات ارزشمند و ماندگاری بوده اید و اینجانب در طول سال های 
متمادی همکاری و دوستی، همواره از مشورت ها و همراهی شما بهره مند بوده ام، 
پرورش یافته چنین پدر بزرگوار و ارادتمند به اهل بیت )علیهم السلام( هستید که 
امروز در فقدان ایشان اندوهگین می باشیم. اینجانب مصیبت درگذشت ایشان 
را به جنابعالی و خانواده محترم تسلیت عرض نموده و از درگاه خداوند متعال 
برای آن مرحوم، رحمت و غفران الهی و برای شـــما، خانواده معظم و تمامی 

بازماندگان صبر و اجر و توفیق روز افزون را مسالت می نمایم.
علی اکبر ولایتی

انا لله و انا الیه راجعون

جناب آقای علی اصغر محمدی 
معاون محترم دبیرکل اتحادیه بین المجالس اسلامی 

سلام علیکم 
مصیبت درگذشت پدر گرامیتان موجب تاسف 
 و تاثر گردید. اینجانب، این ضایعه را به جنابعالی
خانواده محترمتان و بستگان داغدار تسلیت گفته و از 
خداوند رحمان و غفار برای آن فقید سعید، غفران و 
رحمت واسعه الهی و برای بازماندگان صبر جزیل و 

سلامتی را مسالت دارم. 
محمدمهدی طهرانچی 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی

انا لله و انا الیه راجعون

w w w . F d n . i r

روزنامه خبری،  تحلیلی، دانشگاهی صبح   ایران
صدای نخبگان،  نگاه جوانان
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16صفحه
تهران ۲۰۰۰ تومان

شهرستان ها و واحد های 
دانشگاهی 1۵۰۰ تومان


